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متاسفانه تا حالاچنین حرکت هایی را از وزارتخانه ندیده ایم و ناچاراً خانه معدن 
این موضوعات را پیگیری می کند. در مورد بازنشستگی کارگرانی که در معادن 
مشغول به کار هستند هم به دلیل اینکه کار در معدن جزو مشاغل سخت و زیان 
آور محسوب می شود و کارگران معادن می توانند زودتر از موعد بازنشسته شوند.

اما این مش��کل بزرگ بین تامین اجتماعی و صاحبان معادن اس��ت، رقم های 
نجومی را صاحبان معادن باید برای بازنشس��تگی 20 یا 25 ساله پرسنل خود 
بپردازند و در ح��ال حاضر برای معادنی که از عمرش��ان مدتی می گذرد یک به 
یک با این موضوع مواجه می ش��وند، به ناچار کار در معادن را به کارگران فصلی 
با قراردادهای موقت می سپارند که مورد پس��ند کارفرما، کارگر و دستگاه های 
نظارتی نیست در حالی که این مساله نیز با یک تعامل مثبت بین طرفین قابل 

حل است.

بااینوصف،شرایطچندانراضیکنندهبهنظرنمیرسد!
ش��رایط از جهت مس��ائل حاکمیتی در استان کرمان جالب نیس��ت چون ما با 
اس��تان های دیگر در ارتباط هستیم و بررس��ی می کنیم. با وجود معدنی بودن 
استان کرمان، متاسفانه توجه به معدن و  معدنکاری در این استان نهادینه نشده 
و بسیاری از مسئولان و دست اندرکاران حتی در دستگاه های نظارتی و قضایی 
این تصور را دارند  که معدن دار استثمارگر است در حالی که اصلا این گونه نیست. 
معدن دار باید مقررات بسیار زیادی را رعایت کند، نسبت به بسیاری از مسائل 
آگاهی داشته باش��د اما در حال حاضر معدن داران 65 درصد زمان شان صرف 
مسائل حاشیه ای می شود، بخش بزرگی از این شرایط را متوجه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت می دان��م که باید به عنوان متولی امر پیش بینی این مس��ائل را 

داشته باشد.
از طرفی دیگر بسیاری از دستگاه های اجرایی شرکت های سرمایه گذاری دارند 
که آنها هم توان مالی بسیار بزرگی دارند و به پشتوانه بودجه ها و اعتبارات دولت 
هم نفوذ قابل توجه دارند در نتیجه وقتی که ش��رط فنی و شرط مالی برای یک 
کار اکتشافی یا یک کار استخراجی گذاشته می شود معمولا مجموعه های شبه 
دولتی با این شرکت های سرمایه گذاری انتخاب می شوند و بخش خصوصی هم 
توان سرمایه گذاری یا این حجم ماشین آلات را ندارند و در نتیجه کار منحصر به 

چند مجموعه می شود.
 شخصا فکر می کنم سیاست وزراتخانه حمایت از این مجموعه هاست و کمتر به 
بخش خصوصی می پردازد با این تصورکه مثلا 90 درصد حقوق دولتی اس��تان 
کرمان را 2 یا 3 معدن بزرگ می پردازند و 4 هزار تا محدوده معدنی دیگر کمتر 
از 4 یا 5 درص��د، چه دلیلی دارد که م��ا وقتمان را صرف 4 ت��ا 5 هزار محدوده 
معدنی ثبت ش��ده کنیم،  در حالی که همان دو مجموعه ک��ه 95 درصد نیاز ما 
و خواس��ته های وزارتخانه را تامین می کنند همان ها حمایت شوند و به دغدغه  

آنها توجه شود.

بهجزمسائلحاکمیتی،چهموانعدیگریپیشرویمعدنوجوددارد؟
بخشی از مشکلات حوزه معدن صرفا مسئله حاکمیتی نیست حاکمیت دخیل 
است اما صرفا حاکمیتی نیست، تامین مالی در حوزه معدن بسیار گران تر از بقیه 
حوزه هاست؛ حوزه معدن یک حوزه سرمایه براس��ت و با حوزه IT یا حوزه های 
شبیه آن متفاوت است اما تامین مالی برای حوزه معدن هیچ استثنایی با سایر 
حوزه ها ندارد، معدن دار حتی اگر موفق شود با وام 24 درصد تامین مالی شود، 
بانک ها پروانه معدن را به عنوان وثیقه قبول نمی کنند و معدن دار باید یک وثیقه 

ملکی بگذارد تا بتواند فعالیت معدنی انجام دهد.
برخلاف اینکه قانون وجود دارد که پروانه بهره برداری یا پروانه اکتشاف معدن به 
عنوان یک سند رسمی دولتی می تواند وثیقه باشد ولی بانک ها این را نمی پذیرند 
و از این بابت هیچ حمایت و پیگیری از طرف وزارتخانه انجام نمی شود. پس تامین 
مالی کار بسیار سخت و گرانی است که باعث می شود هزینه تولید یا قیمت تمام 
ش��ده محصول افزایش یابد و در نتیجه توان رقابت مع��دن دار ایرانی با رقبای 

بین المللی کاهش پیدا می کند.
نکته دیگر بحث رویکرد علمی با حوزه معدن که شامل بحث اکتشاف، استخراج 
و بهره برداری و فرآوری های بعد از آن اس��ت که متاسفانه ما در دانشگاه هایمان 
فارغ التحصیل رش��ته معدن،زمین شناس��ی و متالورژی داریم ام��ا آنها در هر 

مقطعی، کمتر مهارت اجرایی دارند.

بنابراین لازم است که در بحث آموزش ها در حوزه معدن بازنگری شود و به شکل 
دیگری به موضوع نگاه ش��ود، دانش��جویان در زمان تحصیل در معادن فعالیت 
انجام دهند. موضوع دیگر وجود ماشین آلات معدنی در کشور است که فرسوده 
هستند و میانگین سنی آنها 15 سال به بالاست. در سال های اخیر هم که شرایط 
به شدت سختگیرانه تر شده و برندهای معروف و معتبر هیچکدام ماشین آلات به 
ایران صادر نکردند و ما محدودشدیم به ماشین های خاص که از بعضی کشورها 
وارد می شد، در نتیجه کیفیت ماشین آلات و نحوه بهره برداری کاهش بیشتری 

پیدا کرد.

بهنظرمیرس�دبخشقابلتوجهیازغیربومیهاهمدربخشمعدن
حضوردارند؟

اکنون با مش��کل پیمان��کاران غیربومی معادن نی��ز مواجه ایم. ع��ده زیادی از 
راننده های آنها یا پرسنل معادن، بومی نیستند  پس سرمایه ای از استان خارج 
می ش��ود  از این بابت هم معضل اش��تغال و بیکاری همچنان باقی می ماند، در 
اس��تان آمار دقیقی از این موضوع نداریم ولی برآوردها نشان می دهد که کمتر 
از 30 درصد شاغلان حوزه معدن در استان کرمان بومی هستند. در حال حاضر 
معادن بزرگ استان با مشکل پرسنل غیربومی مواجه اند که چنانچه آموزش  و 
این سرمایه گذاری ها در استان انجام شود  بسیاری از مسائل مالی و سرمایه ای 
استان و مس��ئله بیکاری قابل حل و قابل جبران اس��ت. بنابراین آموزش ها دو 
جنبه دارد اول، آموزش  در دانشگاه ها که آموزش های بیشتر مهارتی شود مثلا 
در کرمان یکی از دانش��گاه ها رشته کارشناسی زمین شناس��ی نفت در مقطع 
ارش��د دارد در حالی که هیچ چاه نفت ویا حوزه نفتی در استان کرمان نداریم. 
این آموزش ها باید متناس��ب با آن منطقه  و متناسب با استان باشد. کارشناس 
متخصص زغالسنگ در استان نداریم در حالی که حوزه زغالی کرمان مهمترین 
حوزه زغالی کشور و خاورمیانه است یا متخصص استخراج سنگ تزئینی نداریم 

در حالی که پتانسیل سنگ تزئینی کرمان بسیار زیاد است.
نکته بعدی هم آموزش های کافی در مورد بازاریابی و فروش محصولات معدنی 
نداریم و تحلیل زنجیره ارزش حوزه مع��دن را نمی توانیم صحیح انجام بدهیم 
که آیا یک ماده معدنی را اگر بلافاصله بعد از اس��تخراج بفروشیم ارزش افزوده 

بیشتری ایجاد می کند یا خیر.

سالهاشاهدگسستدرزنجیرهارزشدربخشمعادناستانهستیم.
دراینزمینهتوضیحدهید؟

دقیقا. ببینید وقتی صنعت فولاد را که مبتنی بر س��نگ آهن در استان کرمان 
ش��کل می گیرد بررس��ی می کنیم حتی اگر همی��ن الان فرض کنی��م که این 
مجموعه ها به تولید رسیدند صبر نکنیم تا 3 س��ال آینده با توجه به یارانه هایی 
که بابت انرژی می دهیم فولادتولید شود بازهم با بازارها و رقبای جهانی اختلاف 
داریم و قیمت ما بالاتر اس��ت و نمی توانیم محصولاتمان را بفروشیم. مشخص 
است که زنجیره ارزش تحلیل نشده که مزیت ما در تولید مثلا کنسانتره است یا 


